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szentháromság-utcai szakasza.

Bejárat az I. kerületi elöljáróság udvarából (I., Szentháromság 
utca 2.).

Megtekinthető szakszerű vezetés mellett minden csütörtök, szom
bat és vasárnap egész napon át. Más napokon a kerületi 
elöljáróság portása mutatja be a barlangot. Csoportos lá
togatásokat legcélszerűbb három nappal előbb titkári hi
vatalunknál bejelenteni. (1., Szentháromság-tér 8. Telefon•' 
Kadic 1-560-64).

Belépődíj: 50 fill. Katonák, turisták, cserkészek és leventék be
lépődíja 30 fill. Tanulójegy: 20 fill. Iskolák csoportos láto
gatása alkalmával a tanulójegy díja 10 fill.

Tagjainknak és előfizetőinknek melegen ajánljuk a Magyarh.
Földtani Társulat népszerű folyóiratát, a
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mely barlangvonatkozású közleményeket is hoz. —  Előfizetési ára 
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A Magyar Barlangkutató Társulat titkári hivatala és a „ Bar
langvilág" szerkesztősége: Budapest, I., Szenthárom ság-tér  
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A MAGYAR BARLANGKUTATÁS ÁLLÁSA 
AZ 1936. ÉVBEN.

Irta: Kadiő Ottokár dr.1

A letűnt 1936. év kettős jubileum jegyében múlt el. Ezt a 
két évfordulót az év végén külön erre a célra összehívott rend
kívüli közgyűlésen ünnepeltük meg. Elnökünk ez alkalommal 
magasan szárnyaló ünnepi előadásban fejtette ki a végtelen Ter
mészet nagyszerűségét kicsiben és nagyban. Láttuk, hogy a vi
lág központjába magát képzelő ember, milyen gyarló lény a Ter
mészet tüneményei sokaságában. Az emberiség talán sosem fog 
odajutni, hogy a Természetet teljes egészében megértse, azért 
mégsem mondhat le arról, hogy azt legalább egyes részeiben 
valahogy megismerje. Mi sem mondhatunk le arról, hogy bar
langjainkat sorban fel ne kutassuk, bár tudatában vagyunk an
nak, hogy munkánkkal csak parányi lépésekkel jutunk közelebb 
a barlangokban rejlő titkok felderítéséhez. Egv-ogy barlang ta
nulmányozása, gondos feltárása és felásatása, a benne talált ré
giségek tudományos feldolgozása, sokszor egész kis világot tár 
elénk a rég letűnt idők valamelyik korszakából. Es ezek a para 
nyi adatok minden további barlang hasonló felkutatásával egy
re gyarapodnak, látókörünk állandóan bővül; a szerzett benyo
mások eleinte zavarosak, képünk azonban újabb barlang feltárá
sával tisztul s amit nehány év előtt még nem tudtunk megérteni, 
azt most egészen tisztán látjuk.

Az apró, de állandó és kitartó munka jellemzi a mi bar
langkutatásainkat is. A jubiláns közgyűlésen elhangzott beszá
molómban iparkodtam áttekintést adni mindazokról az eredmé
nyekről, amelyeket a fent vázolt apró részletmunkával az utolsó 
harminc évben el tudtunk érni. E rövid idő alatt, kitartó munkás
ságunk révpn két nálunk teljesen elhanyagolt tudományszakot: a 
barlang- és ősembertudományt kezdetleges állapotából magas tu 
dományos színvonalra emeltük.

Jubiláris közgyűlésünknek legkimagaslóbb programmpont- 
ja a védnök megválasztása volt. Alapszabályaink módot nyújta

i Előadta a M. B. T.-nak 1937. évi március hó 16-án tartott XI. rendes 
közgyűlésén.
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nak arra, hogy Társulatunknak védnököt válasszunk. Mi ezzel k  
joggal mindeddig nem éltünk, hanem vártunk, míg erre a legma
gasabb tisztségre olyan kiváló pártfogót találunk, aki, tudomá
nyos és hazafias törekvéseinket teljesen felismerve, egész lényé
vel mellénk áll.

A jubiláns esztendő végre meghozta védnökünket is, és
pedig vitéz Somkuthy József tüzérségi tábornok, ny. honvédelmi 
Miniszter Ur magas személyében, aki az utolsó évben Társula
tunkat oly#n pártfogásban részesítette, ahogy azt előtte ügyünk 
egyik jóakarója sem tette. Mi barlangkutatók még álmodni sem 
mertük volna, hogy tudományos és turistái törekvéseinken fe
lül tudományszakunkkal a m. kir. Honvédségnek is valaha szol
gálatokat tehessünk. Hogy ez mégis így lett, azt vitéz Somkuthy 
József őnagyméltóságának köszönhetjük, aki értesülve várbeli 
kutatásainkról, meghívott bennünket, hogy tapasztalatainkat ál
lítsuk a Honvédség szolgálatába és légvédelmi szempontból tár
juk fel a várbeli barlangpincéket. Egvuttal módot talált arra, 
hogy az állam és a székesfőváros bennünket ebben a munkában 
hathatósan támogasson. Ez a munka, minden hivatalos formasá
gok mellőzésével, két év előtt megindult és egyre fokozódva va
lóságos barlangkutató üzemmé fejlődött. E munka eredményé
ről, érthető okoknál fogva, itt nem számolhatok be.

E munkával egy időben indult meg azoknak a barlangpi ic
céknek a feltárása és rendezése, amelyeket Várlwcjyi barlang név 
alatt a nyilvánosság számára hozzáférhetővé tettünk. A múlt év
ben ezt a barlangot két nagy üreg kitakarításával bővítettük, az 
összes helyiségeket rendeztük, világításukat fényszórók alkalma
zásával fokoztuk s ebben a tökéletes alakban az idegenforgalom
ba kapcsoltuk.

Az említett feltáró munkán kívül a letűnt évben az előlja- 
rósági épület alatti felső pincékben barlangtani gyűjtemény fel
állítását kezdeményeztük. A Székesfővárosi Képtárból kapott 
kiselejtezett vitrinekben első sorban azokat a kőzeteket, régisé
geket és csontokat állítottuk ki, amelyeket eddigi feltárásaink 
közben találtunk. Másodsorban azoknak a barlangfoknak térké
peit és leleteit állítottuk ki, amelyek a székesfőváros környéké
hez tartoznak. És csak ezután következik a többi nevezetes hazai 
barlangban gyűjtött tárgyak és képek kiállítása, ha lehet eredeti 
alakban, egyébként pedig másolatban.

Felállított gyűjteményünkkel két célt kívánunk szolgálni, 
Egyrészt a talált tárgyakat muzeális kezelés alá vesszük és a ta
nulságosabb darabokat kiállítjuk. Másrészt a barlangot a láto
gató közönségnek, első sorban a tanuló ifjúságnak, a magyar 
barlang- és ősemberkutatás eredményeit szemléltető módon be
mutatjuk. Arra törekszünk, hogy a kiállított tárgyakat képekkel 
és plasztikus rekonstrukciókkal érthetőbbé, érdekesebbé és von
zóbbá tegyük.



Hogy gyűjteményünket fel tudtuk állítani, azt első sor
ban Parker Béla dr. tanácsejegyzőnek köszönhetjük, akinek szí
ves közbenjárására a Székesfővárosi Képtár 20 kiselejtezett vit
rint engedett át. A gyűjtemény felállításában és az anyag tudo
mányos feldolgozásában résztvettek: Mottl Mária dr. titkár kis
asszony, aki az őslénytani és Naqy Lajos dr., egyet. m. tanár aki 
a régészeti anyagot dolgozta fel. Kivette részét ebből a munká
ból még Avar Férnie munkatársunk is, aki a szükséges rajzokat 
és térképeket készítette, valamint a tárgyak kiállítását végezte.

A Társulatunk kötelékében levő Szemlőhegyi barlang-hun 
a tulajdonos, Mihlós&y Géza gyógyszerész, a bejáratban volt 
kényelmetlen és veszélyes 10 m hosszú falétrát eltávolítatta s he
lyette az udvarból kiinduló lépcsőket építetett az Örvény-folyó
sóig. Úgy mint az előző években, most is, cserkészek önkéntes 
vállalkozása folytán, a barlang belsejéből jelentékeny mennyisé
gű törmelék került a felszínre. Reméljük, hogy a régóta várt szé
kesfővárosi segély végre meglesz, s akkor e nagyjelentőségű bar
lang feltárása nagyobb lendületet fog venni.

örvendetes jelenség, hogy barlangkutatással foglalkozó 
turistaegyesületeink egymásután az együttműködést keresik 
Társulatunkkal s barlangkutató munkásságukat önkényesen ve
zetőségünk szakfelügyelete alá helyezik. Örömmel nyújtjuk job
bunkat barlangkutató testvéregyesületeinknek s erőinkhez képest 
készséggel támogatjuk nemes törekvéseiket, anélkül, hogy bár 
milyen vonatkozásban is, befolyjunk belső egyesületi életükbe.

Az első ilyen egvesület a Pannónia Turista-Egyesület 
Barlangkutató Szakosztálya, amelyhez régi barátság és együtt
működés fűz bennünket. Ezt az együttműködést a múlt évben 
szorosabbra fűztük s reméljük, hogy legközelebb a pálvölgyi 
barlangkutatók ügyét reális eszközökkel is támogathatjuk.

Az eredményekben gazdag 1935. év után a letűnt esztendő
ben a munkalehetőség a Pálvölgyi barimig körül ismét egy kissé 
csökkent. A belépődíjakból eredő csekély bevétel az előrelátha- 
tatlan és múlhatatlan kiadásokra ment fel s így az érdemleges 
munka a barlangban újból háttérbe szőrűit. A nyár folyamán a 
bejárattal szemben álló utcai támfal, a sok esőzés következtében, 
összeomlott, ezért a belépődíjaknak jelentékeny része ennek hely
reállítására ment fel. A fennmaradt pénzből az utcai lejárat egy 
részét széles betónlépcsőkkel látták el. A barlangban csak a Bás
tya körül történtek kisebb betonmunkák. Ez az egész, amit a 
múlt nyáron a rendelkezésre állott kevés jövedelemből tenni le
hetett.

A tavaszi esőzések és a vele járó hideg időjárás dacára a 
barlang látogatottsága kielégítő volt. A barlangot a múlt évben 
összesen 5593 látogató kereste fel, ezek közül 1679 tanuló és 264 
külföldi volt, nevezetesen 125 osztrák, 55 német, 15 olasz, 12 sváj
ci, 10 francia, 6 lengyel, 6 északamerikai, 5 angol, 5 román, 4 bel



4

ga, 4 holland, 3 lőtt, 3 finn, 2 dán', 2 ujzélandi s 1—1 gorog, svéd, 
egyiptomi, ba távi ni, ausztráliai és indokínai. Szép számban ke
resték fel :i barlangot az elszakított részek magyarjai is, számuk 
mintegy 140-re tehető.

A vasára api vezetésekben a tagtársaknak majdnem mind
egyike kivette a részét. Legtöbb vezetést vállalt Weslvinkél Jó
zsef, Ifj. Szarka Lajos, Csernyák Béla, Farkas Károly, Atzél 
Frigyes és Albert Gusztáv. Hölgyek közül vezetés dolgában kü
lönösen kitűnt Buthemuth Mária kisasszony.

Hivatalos ügyeit a Szakosztály tagjai 10 választmányi illé
sen és 5 vasárnapi tagülésen beszélték meg. Kováts Ferenc kü
lönböző helyeken 17 vetített képes előadást tartott, ezeken kívül 
a barlang melleti menedékházban 2 filmelőadást tartottak.

Reméljük, hogy a régóta kilátásba helyezett székesfővá
rosi segély a folyó évben meglesz s így a húsz év óta vajúdó bar
langi körforgalom végre megvalósul.

A másodi k turistaegyesü let, amel y barlangkutató tevé
kenységét Társulatunk vezetése alá helyezte, a Budapesti Turista 
Egyesület Alpesi Osztálya. Ennek tavalyi barlangkutató tevé
kenysége ismét a Solymári barlangra szorítkozott. A Siklóban 
esigaszerűen levezető, vasgerendákra felépített lépcsők a mull év
ben elkészültek, ügy hogy jelenleg kényelmesen lépcsőkön mehe
tünk le a. Kupola-terembe. A lépcsők elkészítése mintegy 1200 
pengő költséget igényelt. Az Osztály további terve az, hogy m 
Kupola-terem közepéről további lépcsők készítésével a Pihenőig 
lehessen menni. Ha ez meglesz, akkor a barlang főútvonala kö
zepéig bárki könnyen eljuthat.

A végzett építőmunkán kívül Jetiinek János és Schönvisz- 
ky László a barlangnak több szakaszában folytatta a korábban 
megkezdett továbbkutató munkát, mely előreláthatólag új ered
ményekkel kecsegtet. A nevezett két kutató nemcsak a barlang
ban, hanem a kőfejtő túlsó, déli oldalának peremén is végzett fel-’ 
táró munkát. Ezen a helyen a robbantott mészkő fa Ion mintegy 
15 m-nyire lefelé nyúló üregbe ereszkedtek. Utóbbi eléggé szíík, 
enyhén lejtő, 5 m-cn túl azonban vízszintesen terjedő 10 m hosz- 
szű folyósó, mely a végén fokozatosan összeszűkül.

Munka közben a Denevér-terem fenekén agyagban és mész
kőtörmelék között barlangi medve és farkas csontokat, a Sátorok 
sárga agyagában pedig a gyapjas orrszarvú combcsontját lelték 
a kutatók. Ezek a maradványok arról tanúskodnak, hogy a Soly
mári sziklaüregekben régebben talált jégkori emlősök a barlang
ban is előfordulnak. Ezeken a nyomokon elindulva a barlangnak 
alkalmas helyein lovább kellene ásatni.

Az Osztály 1936 november 8-án tartotta meg hagyományos 
vándorgyűlését a barlang Kupola-termében, ezen mintegy 90 sze
mély vett részt. A solymári barlangkutatók több helyen előadás 
keretében ismertették barlangukat, szaklapokban és napilapok-
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bán pedig propőgandacikkeket helyeztek el. Egyik közleményért 
Jcllinek János a Bankiiga által kiírt irodalmi pályadíjat nvert 
a Solymári barlang leírásával. A barlangot az év folyamán 486 
látogató kereste fel. >

A harmadik turistaegyesület, amely barlangkutató törek
véseit Társulatunk szakfelügyelete alá helyezte, a Természet- 
barátok Turista-Egyesület Alpesi Osztálya. A Természetbarátok 
a Magyar Turista-Egyesület-től kapták a Klastrompuszta mel
letti Legény-barlangot munkaterületül, mivel ebben az utóbbi idő
ben jelentős feltáró eredményeket értek el. A külső csarnok hátsó 
része hirtelen összeszűkül s ezen túl szűk hasadékok állták eddig 
a továbbhaladás útját. Ezeket az akadályokat leküzdve, sikerült 
a Természetbarátoknak, Venkovits István vezetése melleit, a bar
langnak eddig ismeretlen, nagyobb kiterjedésű, cseppkövekkel dí
szített belső részeibe bejutni. A múlt évben itt végzett küzdelmes 
bemászások révén több egészen új, a mélységbe vezető hasadékot, 
lejtős folyosót és termet tártak fel.

A további kutatások feladata egyrészt a feltáró munkát a 
mélység-felé folytatni, másrészt i feltárt részeket a sziklamá
szásban kevésbbé jártas érdeklődők számára a barlangba jutást, 
a szűk járatok bővítésével, megkönnyíteni. Mivel a barlang be- 
mászása ezidőszerint még veszélyes, a barlangot lezárták és rend
szeres kezelés alá vették.

A Társulatunk kötelékén kívül működő egyesületek közül 
első helyen kell megemlékeznem a Budapesti Egyetemi Turista- 
Egyesület Báriánakutató Szakosztályának múlt évi tevékenysé
géről. A nevezett Szakosztály 192(i június 11-én ünnepelte 15 évi 
fennállását, jubileumi barlangtúrát vezetve a Ferenchegyi bar
langba. Ugyanekkor jelent meg a Szakosztály kezelésében levő 
Ferenchegyi barlangnak legújabban feltárt részeit is leíró bar
langkalauz Jaskó Sándor dr. tollából.

A Szakosztály tagjai főként morfológiai tanulmányokat 
folytattak és Hazánk több, eddig ismeretlen barlangját keresték 
fel s bennük kutatást és térképezést végeztek. Így Autós Miklós 
a Ferenchegyi barlangban, Bertalan Károly a Magyar Turista- 
Egyesület nehány tagjával a Bakonyban, Kerekes József Esz^ 
tergom vidékén és a Biikkben kutatott. A B.E.T.E. hagyomá
nyos kutató expedíciójában Kunszt Imre és Lakenbach Gyula 
vettek részt, akik a Mecsek Egyesület támogatásával a Mecsek 
zsombolyait, víznyelő barlangjait járták be, valamint az Abali- 
geti barlangoknak 150 m hosszú mellékágát térképezték. Por szász 
Károly és Varga R. Gyula Zsámbék környékén 100 m-t meghala
dó hasadékszerű barlangra akadtak. Az említett kutatók vizsgá
lataik eredményét több előadás és közlemény keretében ismer
tették.

A Baradiában a villanyvilágítás bevezetése óta a forgalom 
állandó növekedést mutat az előző évvel szemben. A megnöveke-
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(lett jövedelem lehetővé tette, hogy a barlangnak a régi kezelő 
ségtől átvett adósságát jórészt törlesztették, úgy, liogy máris új 
beruházásokra lehet gondolni. Borsód és Abaűj-Torna várme
gyék jelentős hozzájárulásával lehetővé vált, hogy a barlang \ö  
röstói és jósvafői bejárata közötti 2 km-nvi vonalon kifogástalan 
új út épüljön, ez a barlang megtekintését, még a legnagyobb ár
víz idejére is, lehetővé teszi. Ez az út legtöbb 1%-nl emelkedik;' 
műszaki szempontból úgy van megtervezve, hogv eevúttal egy 
későbbre tervezett barlangi kisvasút alépítménye lehessen.

Feltáró kutatások az aggteleki szakaszon történtek, ahol ;i 
még 1931-ben felfedezett Labirintus-tói nyugatra újabb, cseppjtö 
vekben rendkívül dús és teljesen érintetlen termeket ta’á t ik. 
Ugyancsak az aggteleki oldalon, a Denevér-ágban folytatott mun
kálatok során gazdag neolitkorú telepre akadtak. Helvenkin- 
barlangi medve csontokat is találtak. Mindezeket a leleteket \ 
barlangi szállónak egyik külön helyiségében fogják kiállítani.

A letűnt év legnagyobb eseménye a Kormányz) Urnnk 
Darányi Kálmán, Fabinyi Tihamér, Bornemissza Géza és Winch- 
Jer István miniszterek kíséretében tett látogatás volt. A Főméi to- 
ságú Űr május 21-én nyitotta meg a nagyközönség számára a 
barlangnak villannyal kivilágított szakaszait s ez alkalommal el
ragadtatással nyilatkozott a barlang szépségeiről és az eszközölt 
berendezésekről. E magas látogatás emlékére Horthy Miklós- 
csarnok-nak nevezték (‘1 az eddig Óriás-csarnok néven ismert 150 
in átméretű hatalmas üreget.

A vezetőségnek legközelebbi célkitűzése egy az aggteleki 
bejárat mellett tervezett szálló felépítése. Ez ugyanis az alap- 
feltétele annak, hogy a barlang idegenforgalma európai színvo
nal rau emelkedjen.

A barlangon kívül egy \ Szinpetri község határában levő 
zsombolv kutatása volt. Ennek fenekén, 40 m mélységben víz
szintes járatokra akadtak, ahol patak folyik. A kutatás még fo
lyamatban van.

A Szelim-barlanqban Gaál István dr. vál. tagunk két hó
napon át, átlag 12 munkással folytatta az előző években megkez
dett ásatásokat. Ezek költségét a Magyar Tudományos Akadé
mia Vigyázó alapjából, a Magyar Nemzeti Múzeum Ke^észeti 
Osztálya segélyéből és a bánhidai Erőmű adományából fedezték. 
Az ásatás két irányban járt kielégítő eredménnyel.

A legalsó, meleg musztiéri, rétegben, amelyből eddig mind
össze 6 drb. kvarcitból készült szakóca került elő, ez évben mint- 
(m»v 12 úiabb kőeszköz találtatott, köztük olyan is, amely tűzkő
ből készült. Ezek között vannak típusos musztiéri alakok is, úgy
hogy a rétegtani bizonyítékokon kívül, most már ősregészeti ada
gok is a meleg musztérien mellett szólnak.

A másik érdekes jelenség az, hogy az említett legalsóbb 
agyagréteg két szintre tagozódik. A kb. 2 m vastag, kőzettanilag
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egységes réteget ugyanis közepe táján egy 0.2 m vastag humusz
réteg osztja ketté. A fennebb említett paleolitok a felső, humusz 
fölötti, rétegből kerültek ki. Ennek a szokatlan rétegelhelyezés
nek a kiderítése most van folyamatban. A barlang hátsó részében 
u r a l k o d ó  protoszolütrei, hiónás réteg, elül mindössze 0 .3 0 — 0 .5 0  
m vastag.

Az idei ásatás során újból igazolást nyert az a korábi meg
figyelés, miszerint a legfelső pleisztocén réteg (lösz) őslénytani és 
osrégészeti tekintetben két szintre tagozódik. A felső részben 
s z u b a r k t i k u s  fauna és magdaléni, az alsó részben, hiénás-ele- 
j árit os faunával együtt a szolütrén fordul elő.

Figyelemre méltó dolog, hogy a holocénból több érdekes 
neolitkorú tárgy, valamint most már 102-re emelkedett ember
csontváz egészíti ki az ásatás eredményét. A csontvázak mellett 
talált árpádkori pénz- és ékszer a tömegpusztulást a tatárdűlás 
idejére utalják.

Matti Mária dr. titkár kisasszony a m. kir. Földtani In
tézet megbízásából a hámori Szeleta-ba Hangban végzett kétheti 
ásatást.

A Tapolcai barlang a múlt évben Tapolca nagyközség tu 
lajdonába és kezelésébe ment át. Eddig a Tapolcai Barlang-Tár
saság gondozta. A barlangot a múlt évben 300-nál több látogató 
kereste fel. A külföldiek látogatottsága majdnem kétszeresére 
emelkedett az előző évvel szemben. A külföldi látogatók zömét a 
Balaton melleit nyaraló osztrákok tették ki, de felkereste a bar
langot számos angol, német, lengyel, holland, belga, amerikai, sőt 
egyiptomi vendég is. A község a belépődíjak egy részét a barlang 
további feltárására gondolja fordítani.

A közűitekből kitűnik, hogy a barlangkutatás a letűnt év
ben Hazánkban mindenfelé kielégítő volt. Előtérben van a Vár
hegyi és Aggteleki barlang feltárása, rendezése és kezelése; ezen 
a két helyen a barlangügy valóságos üzemmé fejlődött. Reméljük, 
hogy e két barlang ügyének fellendülése a többi látványos hazai 
barlang, nevezetesen a Pálvölgyi, Szemlőhegyi, Solymári, Ta
polcai, Abaligeti és más barlang ügyét is fellendíti.

Annál fájdalmasabb, hogy a tudományos barlangkutatás 
nálunk néhány év óta — egy-két eset kivételével — majdnem 
teljesen szünetel. Mi magyarok éppen rendszeres barlangkutatá
saink révén tüntiink fel más nemzetekkel szemben. Módszeres 
ásatásainkkal kultűrfölénybe kerültünk sok más nemzettel szem
ben. Ezt az elért pozíciót minden körülmények között fenn akar
juk tartani és nem engedjük, hogy bármilyen mellékes szempon
tok harmincéves eredményes barlangkutatásainkat elgáncsolják. 
Jjzúttal a magyar kormány és a tudományos társadalomhoz for
dulunk azzal a kéréssel, hogy a hibánkon kívül immár másodszor 
válságba jutott tudományszakunkat ne engedjék elposványosí- 
tani!
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JELENTÉS A HARMADIK NEMZETKÖZI 
JÉGKORSZAKKUTATÓ KONGRESSZUSRÓL.

Irta: Mottl Mária dr.1

1903-ban A. Penck és E. Richter voltak az elsők, akik 
Ausztriában a glaciális és periglaciáiis felszíni formák és lera
kódások jelentőségét felismerve, a jégkorszak behatóbb tanulmá
nyozásához fogtak. A követőikből megalakult „az északeurópai 
quartert kutató Társaságiból lett 1928-ban „az európai quartert 
kutató Társaság44, amely első kongresszusát V. Madscn elnöklé- 
sével Kopenhágában tartotta. A II. nemzetközi kongresszusra 
1932-ben Leningrádban gyűltek össze a jégkorszakkutatók, akik
nek a csoportja ekkor már annyira megnagyobbodott, hogy a 
leningrádi kongresszuson világszövetséggé alakult. A gazdag- 
orosz programul után most 1936-ban Bécsben láttuk csak igazán, 
hogy rendszeres kitartó munkával már milyen hatalmas tábort 
toborzott össze az 1. N. Q. A. a III. nemzetközi kongresszusra.

Mindeddig ezeknek a kongresszusoknak csak 1—2 magyar 
résztvevője volt, annál örvendetesei)!), hogy most aszeptemberin 
9 tagú delegáció (Hillebrand J., Kormos T., Scherf E., Kéz A., 
Szádeczky E., Bulla B., Sárkány S ..Bogsch L. és Mottl M.) 3 elő
adással képviselte hazánkat. A kongresszus a bécsi Földtani In
tézet dísztermében Pernter közokt. miniszter melegszavű köszön- 
tőbeszédével, A. Penck elnöklésével nyílt meg. A^ érdeklődés 
nagyvonalúságát jellemzi, liogv Afrika, Szumatra és Amerika 
is képviseltette magát.

Az első napon Götzinger, Ampferer, Kyrle, Ehrenberg és 
Hoffmann az ausztriai jégkorszaki viszonyokat ismertették. Már 
ezekből az előadásokból is kitűnt, hogy a jégkorszaknak egy
részt geológiai-morfológiai, másrészt ősállattani és ősnövénytani 
alapon való tagolása igen eltérő eredményekre vezet. Míg a geo
lógiai kutatások 4—11 eljegesedési időszaknak 3—10 jégközi 
időszakkal való váltakozását mutatták ki, addig az állat- és nö
vényvilág tanulmányozása teljes biztonsággal tulajdonképen 
csak 1 (Würm) eljegesedést igazolt. Ez bennünket magyar elő
adókat egyrészt megnyugtatott, tekintve, hogy hazai k u t a t á s o k  
alapján hasonló eltérések adódtak, másrészt reméltük, hogy ez a 
kongresszus ezeknek az eltéréseknek a kiküszöböléséhez vagy ma
gyarázatához vezet.

A második napon általános quartergeológiai előadásokat 
hallottunk, Penck, Machatschek, Klebelsberg, Pawlowski és Zeu- 
ner összefoglaló ismertetéseit. Az első ellentétek is ezen a napon

1 Előadta a M. B. T.-nak 1936. évi december hó 15-én tartott szakülésen.



ütköztök ki. Machatschek és Beck élesen megtámadták az ősállat
tani és ősnövénytani vizsgálatok eredményeit, mivel ezek a jég
korszaknak több eljegesedésre és interglaciálisra való tagolását 
megokolatlanna teszik és így a geológiai kutatásokkal szembeke
rülnek. Hasonló támadásban részesült azonban Beck glacioplio- 
cénje (a Fenek féle Günz és Mindéi) is, amelyet viszont éppen 
M ach atsch ek  mondott lehetetlennek. — Szept. 2-án este Bécs vá
ros polgármestere a kongresszus külföldi résztvevőit vacsorán
köszöntötte.

A szükebb vonatkozású előadások 3 szakcsoportra bontva 
német, francia ,és olasz nyelven az Egyetem előadótermeiben 
szept. 4 és 5-én kerültek a bíráló szakfórumok elé. Hála a rende
zőbizottságnak, hogy a magyar előadások egy szakcsoportba ke
rültek, mivel ígv a jelenlevőknek a magyarországi pleisztocén 
viszonyoknak egységesebb képét adhattuk. Scherf E. dr. hazai 
löszkutatásait, valamint a vörösagyagok alapján történt krono
lógiai beosztását ismertette. Kormos T. dr. a magyarországi quar- 
terfauna eredetéről tartott előadást és az uralkodó elméleteket az 
őslénytani vizsgálatokkal érdekesen helyezte szembe. Jómagam 
a Mussolini-barlang faunatanulmánvaiból kiindulva az eddig is
mert kultura, növény és állatmaradványokkal jellemzett hazai le
lőhelyek összefoglalását adtam, valamint az ebből levonható kli
matológiai és kronológiai következtetéseket. Nagy kár, hogy 
Kcz A., Bulla B. és Szádeczky E. értékes morfológiai szakta
nulmányaik ismertetésével ezt a képet a kongresszuson nem egé
szítették ki.

Legváltozatosabb és vitáktól leghangosabb a glaciálgeoló- 
giai-morfológiai szakcsoport előadássorozata volt a kelet- és 
északtiroli, észak- és középfranciaországi, pireneusi, adriai, bal
káni, oroszországi, iráni, középázsiai, izlandi és belsőafrikai el
jegesedés mértékének beható ismertetésével. A paleontologia- 
sztratigrafiai szakcsoportban kevesebb volt í z  ősállattani, m intáz 
ősnövénytani előadás* amely utóbbiak jól mutatták azt a hatalmas 
fejlődést, amelyen rövid idő alatt a pollcnanalizis ment át. Az 
északeurópai késő- és poslglaciális időszak éghajlati viszonyainak 
az ismerete ezen vizsgálatok alapján ma már úgyszólván teljes. 
Prehisztoriai tárgyú előadás ezzel szemben feltűnően kevés volt, 
így tektonikai voantkozású is, mivel a nagyon érdekesnek Ígér
kező orosz előadások elmaradtak. Glaciálgeológiai ismereteinket 
a Naturhistorisch.es Museumban megrendezett „A jégkorszak 
Ausztriában44 c. kiállítás is szemléltetően bővítette, mivel ennek 
keretében rengeteg fényképfelvétel és domborzati modell mutatta 
be az Alpok hó- és jégviszonyait.

Az előadások meghallgatása elsősorban azzal a tapaszta
lattal járt, hogy ma a jégkorszak tanulmányozása a leginesszefek- 
vőbb országokban is a lehető Iegszéleskörűbb alapon indult meg. 
Kezdve a pollenszemektől és a löszcsigáktól végig a gleccserek,
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morénak, terrasszok, löszök, fosszilis faszenek és gerincesmarad
ványok vizsgálatán át egészen a kozmikus behatásoknak a jég
korszakok kifejlődésére való befolyásával ma már nincsen terü
let, ahová a jégkorszakkutató tudásvágya nem hatolt volna el. 
Talán a quartcrkutatásnak ez az explozív kifejlődése is az oka, 
hogy az egyes ágazatok eredményei között ma még lényeges el
térések vannak. Elég, ha kiemeljük, hogy az eljegesedések száma 
ma 1 és 11 között változik, a Kiss és Würm stadiálisokat nem is 
említve, hogy elvesek a löszt nem hideg-száraz éghajlat ülődé 
kének, hanem interglaciális lerakódásnak tartják és hogy pl. 
Machatschek szerint a terraszképződményeket eljegesedési idő
szakokkal nem lehet kapcsolatba hozni. Á quartcrkutatásnak ma 
is az Alpok a leginkább tanulmányozott területe és így érthető, 
hogy a poliglaciális felfogások között legtöbb követője a Penck- 
fírückner klasszikus négyes beosztásnak van, szemben Lepsius, 
Geinitz, Dceckc és újabban Spethmannsú, akik az alpi eljegese
dést egységesne k fogják fel.

A demonstratív célokat szolgáló tanulmányi kirándulásokat 
a rendezőség nagyon ügyesen úgy választotta össze, hogy a be
mutatásra kerülő anyag a quartergeológiának lehetőleg minden 
ágát felölelje.

Az első egynapos kirándulás a Gottweig-kremsi löszterü
let feltárásainak a bemutatása volt. A Perschling és a Traisen 
völgyében a pleisztocén terrasszokat is itt láttuk a legszebb ki
fejlődésben. A terrasszok lösszel borítottak. Ausztriában ma a 
löszöket Mindéi, líiss és Würm löszökre tagolják és a közéjük te 
lepülő vörösagyagzónákat határozottan meleg-nedves klimájú 
interglaciális üledékének tekintik. Ezeknek a löszöknek egyik 
érdekessége, hogy bennük tíayer az aurignacien kultúra renge
teg kőeszközére és gazdag faunájára talált. A kremsi városi 
múzeumban az aurignacien és aggsbachiennek értékes gyűjtemé
nyét tekintettük meg. Az egynapos kirándulás impozáns pontja 
Spitz a. d. Donauban Rayer »/. emléktáblájának a leleplezése volt. 
Az emlékbeszédekkel ünnepélyessé avatott megemlékezésbe a M. 
B. T. részéről Bogsch L. főtitkár kapcsolódott, aki az emléktábla 
elé koszorút is helyezett.

Szept. 7 és 8-án a dunavölgyi löszökről nyert tapasztala
taink számos új alsóausztriai löszfeltárás érdekességével bővül
tek. Míg a göttweigi, wielandstali és kremsi löszöket csak agyag- 
zónák, addig a schleinbachi és weinsteigieket fosszilis humuszta
lajok is tagoljak, amelyeknek a vastagsága Weinsteignél a 2.5 m-t 
is elérte. A löszök általában itt som voltak típusos, hanem erősen 
homokos löszök. Kölbl szerint tulajdonképen csak a magasan fek
vő löszök eolikusan transzportáltak, a terrasszokhoz kötöttek 
nem. Amíg Götzinger és mások a göttweigi vörösagyagoknak e- 
gész Alsóausztriára nézve általános jelentőséget tulajdonítanak,
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addig Kölbl szerint vörösagyag és lösz egyidejű, lokális jelensé
gek. Wieseneder szerint is a vörösagyagok csupán lokális regi
onális képződmények és a göttweigi tulajdonképen diagenetikus 
közbetelepülés. A kétnapos kirándulás is több olyan területen ha
ladt át, amelyek fontos ősregészeti lelőhelyek. Így pl. Kamegg, 
Kotzendorf és Gross-Weikersdorf, ahol Bayer az aurignicien és 
korasolutréennek sok szép kőeszközét tárta fel. Az eggenburgi 
Krahuletz-Muzeum ennek a gazdag paleolit és gerincesanyagnak 
igen szép gyűjteményét őrzi. Absberg, Stammersdorf és Petten- 
dorfnál váztalajokat is láttunk. Ezek a „Brodelbo(len“-ok a Giinz- 
kori kavicslerakódások gyakori és jellegzetes szerkezetei, hol 
hullámhegyekbe tornyosuló kavicsokkal, hol zsákos betelepülé
sekkel. fiötzinger szerint ezek az alsóausztriai váztalajok a Günz 
hideg klímájának a bizonyítékai, vagyis tisztán klimatikus je 
lenségek. A vélemények különben még igen megoszlanak, hogy 
ilyen szerkezetek csak állandóan, vagy időszakosan fagyott ta
lajban is létrejöhetnek. Beiden, Bahr az ilyen struktúrákat nyo
mási és toló erők által, Vctters tisztán tektonikai behatásokkal, 
ismét mások szubakvatilis úton magyarázzák.

Egy félnapos kirándulás a kongresszus résztvevőit a 
Laaerbergre vezette, ahol pliocén és pleisztocén lerakódásokat és 
pedig agyagokat,, kavicsokat és vályogrétegekkel megszakított 
löszöket tekintettünk meg. Sajnos, a laaergergi kirándulás némi 
kiábrándulással végződöt, mivel egyrészt a kavics és löszlerakó- 
dások erős rétegzavarai bizonytalan benyomást keltettek, más
részt Kiimmel állításai a valóságban kellő alátámasztást nem 
nyertek.

A kongresszuson egybesrvűlt kisszámú barlangkutató-cso
port szept. 6-án Kyrle (í. és Ehre^brrfi K. v e z e t é s é v e l  a mixnitzi 
Drachenhöhlet kereste fel, amely ma Ausztriának legbehatóbban 
tanulmányozott hatalmas barlangja. A mixnitzi barlang ásatásá
nak tudományos eredményeiről megjelent kétkötetes monográfia 
a legszebb bizonyítéka annak, hogy a szakszerű, lelkiismeretes 
barlangkutatás a quartegeológia, sőt a hiologia legkülönbözőbb 
ágazatainak is értékes eredményekkel szolgálhat.

Szept. 8-án az alsóausztriai tartomány főnökség székházá 
han megtartott ünnepélyes fogadtatással ért végei a 111. nemzet
közi jégkorszakkutató kongresszus, amelynek egyes résztvevői 
másnap a 14 napos alpesi nagy tanulmányútra indultak. Ezzel az 
utolsó kirándulással a gleccserek és morénák, általában az alpesi 
eljegesedés felszini formáinak a bemutatása került sorra, amely 
út a már fáradt résztvevőket számos természeti szépség látvá
nyosságával is iutalmazta. Míg a Günz és Mindéi eljegesedés ma
radványai már nagyon e l m o s ó d o t t n a k  bizonyultak, addig a 
Würm-morénák és terrasszok markáns vonalai sok érdekes jelen 
fcég megvitatására adtak alkalmat. A kirándulók a híres höttingi



breccsát is megtekintették, amelv lerakódás körül különösen az 
utóbbi időben érdekes vélemények hangzottak el. Penck és tanít
ványai ezt a lerakódást a Mindel-Riss interglaciálisba helyezték 
és egyúttal a polyglacializmus egyik fontos bizonyítékának te
kintik. ff. Gams a kongresszus titkára a höttingi breccsát fló
rája alapján pliocénkorinak tartja, míg Spethma^n prequarter- 
nek moncíja. Gmundenben közös megbeszélésre gyűltek össze a 
kirándulók és Mucink  orosz geológus Európa quartertérképének 
két első lapját is itt mutatta be.

A ITT. bécsi nemzetközi kongresszuson mindenképen ta
nultunk és okultunk. Mivel a rendezőség az I. N. Q. A. (Inter
nationale Quartár-Assoziation) tagokat a világ minden tájáról 
baráti körbe hívta össze, így nekünk magyaroknak is lehetővé 
vált, hogy olyan elismert külföldi szakemberekkel létesítsünk sze
mélyes kapcsolatokat, akikkel különben talán soha össze nem jöt
tünk volna. Másodsorban, ha sok újat nem is hallottunk, de ke
lek összefoglalását kaptuk a kongresszuson mindazoknak a je- 
lentősebb eredményeknek, amelyeket a Föld különböző részein a 
quarterkutatás terén mindezideig elértek. Harmadsorban azok
kal a feltárásokkal és területekkel ismertetett meg bennünket, 
amelyeknek alapján a quartergeológiát Ausztriában felépítették. 
Láttuk, hogy a pleisztocén tagolása tekintetében a legtöbb bizo
nyítékot, de egyszersmind a legtöbb szélsőséges állásfoglalást a 
glaciális gócpontok tanulmányozása hozta. Rájöttünk arra is, 
hogy az e gócpontokat környező területek, így hazánk pleiszto
cén viszonyainak a kutatása a jövőben sokkal tárgyilagosai)!) 
eredményekre vezethet.

Az őslénytani vizsgálatok jelentőségét erősen támadták a 
kongresszuson. Pedig ok nélkül. A paleontológus teljesen jogo
san kérdezheti, hogy miért most egyszerre, a jégkorszak jellem
zésénél nem jók az adatai, amikor a földtörténetnek korokra 
való beosztásánál, ezeken belül az egyes korszakok körülhatáro
lásánál, sőt finomabb szintezésénél (pl. a pliocéné a Mastodonok 
alapján) is az állat és növényvilágnak elsőrendű jelentősége 
volt. De a pleisztocénen belül is miként van az, hogy a közelgő 
Würm eljegesedés megváltozott éghajlati viszonyai olyan jól 
észrevehető változással voltak a faunára és flórára, míg a többi 
eljegesedés nem.

A quarterkutatás fiatal tudományág. Az, hogy nálunk is, 
mint másutt, eltérések vanak a terrassz-lösz- és őslénytani vizs
gálatok között — nem okoz majd nagyobb zavarokat, ha ott, ahol 
lehet, őszinte egyeztetéssel küszöböljük ki ezeket az eltéréseket. 
Óvakodnunk kell azonban eredményeinknek a divatos elméletek 
sémáiba való beskatulyázásától, mert ez nemcsak mesterkélt és 
meggyőződésnélküli, hanem mindenekelőtt a jövő tárgyilagos 
építőmunkáját akadályozza.



MEGJEGYZÉSEK A ZSOMBOLYOK KELETKEZÉSÉNEK 
KÉRDÉSÉHEZ

Irta: Kerekes József'

Hazai barlangkutatásunk az utóbbi években minden te
kintetben örvendetesen fellendült. Lelkes kutatóink nagyjelentő
ségű új járatokat fedeznek fel, érdekes űj barlangrendszereket 
nyitnak meg, szakembereink barlangjaink ásatásával és biológiai 
kutatásával világítanak meg régi, ugyanakkor állítanak elénk új 
problémákat, sőt a barlangok keletkezésének kérdését is többen 
választják vizsgálódásuk tárgyául.

Legutóbb érdemes zsombolykutatónk, Sebás Károly, 
bükki felméréseire támaszkodva előadást tarto tt a zsombolyok 
keletkezéséről.2 Előadásában kritikailag vizsgálja a különböző 
karsztelméleteket. Okfejtéseivel arra az eredményre jut, hogy a 
függőleges barlangiiregek képződését az általánosan elfogadott 
elméletek alapján nem lehet megmagyarázni. Véleménye szerint 
a zsombolyok nem eróziós eredetűek s — Pávai Vajna Ferenc 
dolgozatai nyomán — a mélyből felszálló melegvizek, forró gő
zök és gázok üregképző munkájának tulajdonítja létrejöttüket.

Az előadást követő felszólalásomban előadó véleményével 
szemben foglaltam állást, egyrészt, mert a zsombolyok hévvízi 
eredetének feltételezésére semmi komoly alapunk nincs, másrészt 
pedig, mert meggyőződésem, hogy azok a karsztel mél etek, ame
lyeket morfológiai kutatásainkkor munkahipotézisül mindenütt 
sikerrel használtunk, itt is megállják a helyüket, indokolatlan te
hát kétséges magyarázatokhoz folyamodnunk.

#
Vizsgáljuk meg mindenekelőtt azt a kérdést, lehetnek-e 

zsombolyaink hévvízí eredetűek?
A hévvízműködés szerte a világon igen elterjedt jelenség,

1 Előadta a M. B. T.-nak 1937. évi február hó 26-án tartott szakülésén.
2 (B arlangvilág . VI. 19»i6. 1—2. füzet, pp. 46—47.) Az előadásból be

számoló t i tkár i  jelentésbe kettős hiba csúszott bele a  felszólalásomat 
illető részbe; m indenekelőtt  ezeket k ívánom  helyesbíteni. A je len tés
ben nekem tu la jd o n í to t t  következő k ije len tést:  „a b a rlangok  keletkezé
se nem pleisztocén hanem  h a rm a d k o r i‘\  o lyan fo rm ában  te t tem  meg, 
hogy b a r lang ja ink  n e m  m in d  jégkoriak , — am in t előadó á ll íto tta ,  — 
hanem részben h a rm adkori  eredetűek. A következő á ll í tá s t :  „A post- 
vulkáni m űködés jelentőségét elismeri, azonban a melegvíz-kioldásnak 
m a m ár  igen kevés nyom a m u ta th a tó  ki“, sem fogadhatom  el m ag a 
ménak, hiszen a fíarlangvU águak  ugyanebben a szám ában éipp az el 
lenkezőjét á llap ítom  meg egy dolgozatomban.
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a távoli geológiai múlttól napjainkig végigkíséri Földünk életét. 
Előidéző oka is többféle lehet: vulkánosság, medencék süllyedése, 
stb. Hazai geológusaink abban a szerencsés helyzetben vannak, 
hogy a Magyar medence süllyedőkének peremrészein a hévvíz 
működésnek messze híres példáit tanulmányozhatjuk. Több mo- 
nográfikus jellegű munka mellett egész sereg kisebb dolgozatban 
írták le a vele kapcsolatos kérdéseket.

Hévvizeink a süllyedő medencék peremén, a mindenkori 
erózióbázis szintjében emelkednek felszínre. Működésüknek ré
gebbi nyomait a Budai hegységben is lépten-nyomon megtalál
juk, mégpedig csaknem kivétel nélkül minden geológiai korból 
azok közül, amelyeknek kőzetei résztvesznek a hegység felépíté
sében. A budavidéki barlangok egész sorában találunk hév- 
\  íznyomokat, jellegzetes kioldásformák, cseppkőtípusok, baritos, 
kovás, aragonitos, gipszes, vasoxidos üregkitöltések stb. formá
jában. Megállapítható azonban, hogy ezeknek a barlangoknak 
az üregbővítését tűlnyomórészben nem az oldás végezte, hanem 
a (valószínűleg pannonvégi—alsó levantei) hegyképző mozgások
kal létrejött kőzethasadékok, litoklázisok hasadok rendszerén e- 
melkedtek föl a melegvizek s a felszínen mésztufát is raktak le. 
Ezeknek a jórészben tektonikus eredetű barlangoknak kioldásfor
máit kétségkívül a (részben nyomás cilatt) áramló melegvíz kor
róziója hozta létre, a jelentéktelen áramlásű részeken pedig az 
oldott anyag kicsapódott. (Jőzök-gázok üregképző hatásának nyo
ma sincs.

A Budai-hegységben tehát nagyszabású hévvízműködés 
volt. Lépten-nyomon találkozunk emlékeivel, ezzel szemben a 
zsombolyok hiányoznak! Csak a remetehegyi szurdok fölött ta 
lálunk egyet karsztos barlangok társaságában, de hévvízműködés 
emléke nélkül, pedig a közelben, a Remete-hegy mészkőrögének 
peremén, komoly kőzetelváltozásokat idézett elő, a Hűvösvölgy
ben még mésztufát is rakott le.

A borsodi Blikkben szintén megtaláljuk a hévvízműködés 
nyomait, ha nem is olyan nagy mértékben, mint a Budai-hegy
ségben. A hegységnek alföldperemi részén ma is több helyen száll
nak föl melegíorrások, mindenütt mészkősziklából, vagy annak 
közelében. Kisebb üregrendszereket is kioldottak, például Göröm- 
hölytapolcán; több helyen kemény, tömött mésztufát is raktak 
le, de mindig csak a mai alaphegység peremén. A peremi övön 
belül, a mészkőterületeken igen sok barlangot és zsombolyt isme 
riink, de hévvizeknek nyomát sem! A hegység belsejében hiány
zik a tömölt melegvízi mésztufa. (A laza, porló édesvízi mészkö
vek mindenütt a karsztforrások vizéből váltak ki; kicsapódásuk 
a legtöbb karsztforrás alatt ma is folyik.)

De térjünk át a felsőmagyarországi karsztra. Itt vannak 
leghatalmasabb zsombolyaink, joggal elvárhatnék tehát, hogy itt



legyenek a legerősebb hévvízhatások is. Tényleg találunk meleg
vízfeltöréseket ezen a vidéken, de megint szorosan a karsztvidék 
és a medenceterület érintkező vonalán, a szuhogy—szalonna-- 
martonyi-i termális vonal mentén. A szalonnai Tavas-barlangban 
langyosvizű tó van. Cseppkőképződményei és kioldásformái 
í Kessler) a budavidékieknek hasonmásai. A Bódva forraszainak 
szintjében a pleisztocén korban kioldott barlangüregek maradtak 
meg a mészkősziklában, a magas helyzetű mésztufák pedig azt 
bizonyítják, hogy a hévvizek már a harmadkor végén is ugyan
itt szálltak föl. A melegforások közelében itt sem találunk zsom
bolyokat, csak a nagy karsztfennsíkon.

Az elmondottak alapján megállapíthatjuk tehát, hogy a 
z s o m b o l y o k  létrejöttét hévvizek, vagy gőz-gáz oldásával magya
ráznunk teljesen indokolatlan.

* * *
Vizsgáljuk meg ezek után ezt a kérdést abból a szempont

ból, hogy vájjon a zsombolyok keletkezése hogyan egyeztethető 
össze a karsztelméletekkel?

Zsombolyokat csaknem kizárólag jól karsztosodó, tehát 
igen kevés málladékű mészkövekben találunk s itt is csak 
olyan vidéken, ahol a karsztvízszint mélysége meglehetősen nagy. 
A zsombolyok függőleges, legtöbbnyire csőszerű üregei lefelé tá
gulnak. Leggyakoribb megjelenési formája az, amikor az üreg 
fenekét- a kétségtelenül leomlással felhalmozódott törmelék eltö 
mi, emellett azonban számtalan olyan példát is ismerünk, ahol 
a zsomboly egy vízszintesen húzódó barlang boltozatába torkol
lik. Ilyen helyeken a barlang csarnokszerűen kiszélesedik; a csar
nokban a behullott törmelék sokszor valóságos hegyet épít föl. 
A zsombolyok nyílása látszólag teljesen független a térszíni v i
szonyoktól. Majd a karsztos mélyedések fenekére nyílik s egy 
kisebb-nagyobb terület lefolyó vizét nyeli (‘1, majd meredek le j
tők szélén, vagy mészkőhátságok gerincén tátong, ahol felületi 
folyóvíz semmiképen sem juthatott bele, kialakításában is más 
hatótényező vitte tehát a főszerepet.

Régóta ismeretes, hogy a karsztformák helyzetére, alakjá
ra a tektonikus tényezők elsőrendű befolyásnak, a karsztos for
rnák keletkezésének előfeltétele a mészkő repedezettsége. A leszi- 
várgó csapadék földalatti vízhálózata, „térbeli hidrográfiai rend
szere^ (Cholnoky) leginkább egy olyan erdőhöz hasonlítható, a- 
melynek fái a karsztvíz szintjében gyökereznek., törzsük pedig 
a töréskeresztezési pontokon összegyülemlett lecsurgó víz. TCgy- 
egy ilyen törzs ágrendszerének a töredezett felszíni régió ezernyi 
repedése felel meg. Hosszú idő alatt dolina képződik egy-egv 
szivárgásrendszer fölött. A kőzetrepedések keresztezőpontjai a 
felületről beszivárgott csapadéknak természetes gyűjtőcsatornái. 
Az összegyülemlett víz ezeken a pontokon ömlik be a legnagyobb



tömegben, természetes hát, hogy a legerősebb korróziós munkát 
is itt végzi, kitágítja a repedéseket. A karsztvíz szintjében las- 
san-lassan vízszintes barlang alakul ki, a vízmennyiséghez és az 
anyakőzet töredezettségéhez igazodó egyensúlyi keresztmetszettel; 
a töréskeresztezési pontokon, ahol a boltozat a leggyengébb, több 
törmelék fog lehullani és egy vakklirtő, „aven“, indul felfelé fej
lődésnek. A barlangpatak a lehulló törmeléket elhordani igyek
szik.

Minél magasabbra harapódzik az aven, fejlődése annál in
kább lassűdik. Csak mikor a felszín közelébe jut föl, gyorsul 
meg ismét a hátrálása a töredezettebb kőzetben s hamarosan föl
szakad. Ez azonban többnyire olyan későn következik be, hogy 
közben az alsó, horizontális barlangrész régen szárazra került, 
„elöregedik“, a bezúduló törmeléket nem apasztja oldással a víz, 
úgyhogy gyakran el is tömődik az összeköttetésük. A még föl 
nem nyílt avenek nehezen észlelhetők a barlangok tanulmányo
zásakor, sem megközelíteni; sem bevilágítani nem tudjuk őket. 
A barlangtermek magas kúpidomú boltozatait kétségkívül ennek 
a folyamatnak kell tulajdonítanunk. Valószínű, különösen nagy 
mélységű karsztnál, hogy az avenek nagy része meg is áll a fej
lődésében s .viszonylagosan csak kevés éri el közülük a felszínt. 
A horizontális barlang kialakulása és a  barlang mennyezetéből 
kiinduló avenek felszakadása közt nagy az időbeli különbség.3 
A felfelé fejlődés lassú ütemére jellemző, hogy zsombolyaink 
túlnyomókig harmadkori, szárazzá vált barlangszintekbe torkol
nak; jégkori barlangjaink közül eszerint sok máig sem szakadt 
még be.

A „kürtőket44 a zsombolyoktól külsőleg csak viszonylago
san kis függőleges kiterjedésük különbözteti meg. Eredet tekin
tetében már komolyabb az eltérés: a kürtők felszakadását kizá

3 KadiŐ O ttokár  a bükki (ópleisztocén (?) kori) Fo rrásvö lgy i  
barlang: á sa tá sak o r  m eg á llap í to t ta  az ősember n y o m ait  a barlangban . 
Ma a b a r lan g  hátsó  részéből több k ü r tő  nyílik  a szabadba. A kürtők  
beszakadásából szárm azott  m észkőtörm elék v a s tagon  b e ta k a r ja  a kul* 
tú rré tegeket,  tehá t  a beszakadás egészen f ia ta l  korú.

M ottl  M ária  a  Mussolini b a r la n g  üledékeinek ré te g ta n i  v izsgá
la táva l  bebizonyította , hogy a p reg lac iá lis  f a u n á t  m agabazáró  ba r lang  
kü r tő jének  a fe lszakadása  csak a  m usz té rien  korban, vagy is  az (u tol
só) in te rg lac iá l is  időszak u tá n  következett be.

4 A k ü r tő k  m indig  a vízszintes ba rlangok  feletti vékony meny- 
nyezet beszakadásával keletkeznek. I t t  beszélhetünk g y ű rű  feszültség
ről (Kessler);  ha ennek egyensúly i á llapo ta  megbomlik, bekövetkezik 
a fel szakadás.
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rólag az omlás idézi elő.4 A kürtők révén kerülnek rokonságba 
a z s o m b o l y o k  a felszakadt vízszintes barlangokkal!

Összefoglalva az elmondottakat, megállapíthatjuk, hogy a 
z s o m b o l y o k  kialakulásánál ugyanazok az erők működnek, ame- 
iyek a közelükben mindig meglévő karsztformát is létrehozzák, 
tehát, a szénsavtartalmú karsztvíz eróziója és korróziója, ezeken 
kívül azonban döntő jelentőségű a repedések mentén összetörő* 
clezett, morzsolódott kőzet omlása is. Hazai karsztvidékeinken 
különösen az utóbbinak a hatásával kell számolnunk, de ott, ahol 
nagy víztömegek zúdulnak függőleges üregekbe (víznyelő bar
l an g o k ) ,  az erózió hatása is túlsúlyra kerülhet.5 Az üregeknek 
utólagos omlás általi tágulása az eróziónak és korróziónak n rn  
den nyomát, az eredeti felület túlnyomó részét eltünteti.

A zsombolyok keletkezésének most felvetődött kérdése 
újabb bizonyítéka, mennyi megoldatlan problémát rejtegetnek 
még hazai karsztos területeink. Kívánatos volna minél több bar
langunknak tüzetes morfológiai vizsgálata, mégpedig úgy. hogy 
a barlangok kialakulásában mutatkozó tényezőket a felszín 
karsztos jelenségeivel hozzuk szintétikus kapcsolatba. így elér
hetnénk zsombolyaink túlnyomó része kialakulási idejének meg
határozásához is.

A MAGYAR BARLANGKUTATÓ TÁRSULAT 
MŰKÖDÉSE AZ 1936. ÉVBEN

Irta: Bofjsch László dr.1

Társulatunk működése az 1936. év folyamán jubileumunk 
ünnepségein kívül a szokott keretek között zajlott le. Mig taglét
számunkban némi csökkenés állott be, addig más téren sok ö r
vendetes eseményről tehetek jelentést, amelyek kapcsán joggal 
remélhetjük, hogy Társulatunk biztosabb alapokon áll, mint va
laha s hogy a fokozatos továbbfejlődésnek minden lehetősége 
meg van adva számunkra.

U tóbbinak fényes b izonyítéka a K y r lv  á l ta l  C holnoky  profesz- 
szornak ajándékozo tt  őrlökő a Luegi barlangból.

1 Előadta a M. B. T.-nak 1937. évi március hó 16-án tartott XI. rendes 
közgyűlésén.
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Ha már most a fontosabb eseményeket, amelyek Társula
tunk életében az 1936. év folyamán bekövetkeztek, sorra vesszük, 
azt látjuk, hogy Társulatunk a múlt év folyamán 11! íij taggal 
gyarapodott, 12 tag kilépett vagy töröltetett és 5 tag meg
halt. Eszerint a taglétszám az év végén a következő volt: 1 véd
nök, 3 pártfogó, 12 tiszteleti, 1 alapító, 16 levelező és 90 rendes, 
összesen 123 tag.

Az elhunyt tagok: Széchényi Aladár gróf, Gorjanovió-
Kramberger Károly clr., llosvay Lajos dr., Kőibe Róbert és Rhé 
Gyula.

Széchényi Aladár gróf, földbirtokos, felsőházi tag, Társu
latunk alapító tagja és pártfogója, ügyünket még a Szakosztály 
idejében, legsúlyosabb helyzetünkben, anyagilag támogatta, tö 
rekvéseinket mindenkor élénk figyelemmel kisérte. Gorjanovit- 
Kramberger Károly dr. udvari tanácsos, zágrábi egyetemi tanár, 
1927-óta Társulatunk tiszteleti tagja, különösen az észak-horvát
országi Krapinai barlang felásatása és a benne talált nagyjelen
tőségű ősembertani, ősrégészeti és őslénytani anyag feldolgozása 
révén szerzett magának hírnevet a tudományos világban. Kutatá
saiból kifolyólag több ízben kereste fel tudományos intézménye
inket és előadással résztvett az 1927-ben Magyarországon tartott 
barlangtani kongresszuson.

llosvay Lajos dr. ny. vallás- és közoktatásügyi államtit
kár, műegyetemi tanár Társulatunk fennállása óta rendes tagunk 
volt. Régebben a torjai Büdös-barlang levegőjének vegyi vizs
gálatával tett ügyünknek kiváló szolgálatot. Kolba Róbert kor
mányfőtanácsos, a diósgyőri papirosjryár igazgatója a Társulat
nak elejétől kezdve rendes tagja volt. A forrásvölgyi barlangok 
kutatása alkalmával hathatósan támogatott bennünket. Rhé Gyu
la a Veszprémmegyei Muzeum igazgatója szintén Társulatunk 
megalakulása óta rendes tagunk volt.

A múlt évben elhunytak közül még Liber Endre székesfőv. 
alpolgármesterről kell megemékeznem, aki nem tartozott ugyan 
kötelékünkbe, ügyünket azonban pártfogásával nagymértékben 
előbbrevitte. Neki köszönhetjük főleg azt, hogy a Várhegyi bar
lang ügye a Társulat hatáskörébe került. Az ő neve aranybetük- 
kel lesz bevésve a várbeli barlangpincék fellendítésének történe
tében.

A Társulat hivatalos ügyeit 1 rendes, és 1 rendkívüli köz
gyűlésen, 4 választmányi, 3 bizottsági és 3 szakülésen tárgyalta. 
A közgyűléseken és szaküléseken összesen 11 barlangvonatkozá- 
sű beszámoló és szakelőadás hangzott el. Előadást tartottak: 
Cholnoky Jenő dr. (2), Kadic Ottokár dr. (2), Bogsch László. dr. 
(1), Mottl Mária dr. (3), Gaál István dr. (1), Sebős Károly (1) 
ős Lakenbach Gyula (1).

A „Barlangvilági-bó\ két füzet jelent meg 5 ívnyi terjede-



lemben. Nagyobb közleményeket írtak: Cholnoky Jenő dr. (2), 
Kadié Ottokár dr. (2), Gaál István dr. (I), Kerekes József (1), 
Mottl Mária dr. (1), Venkovits István (1). Kisebb cikkeket, be
s z á m o l ó k a t  és ismertetéseket írtak: Mottl Mária dr. (12), Feren- 
czi István dr. (1), Boross Adóim dr. (1), Bocjsch László dr. (1), 
Kessler Habért (1), Kováts Ferenc (1), Jellinek János (1) 
Sehönviszky László (3). ^

Mivel a székesfőváros hozzájárult ahhoz, hogy a Varhegyi 
b a r l a n g  belépődíjainak 20%-át folyóiratunk kiadására fordítsuk, 
lapunkat ezentúl előreláthatólag nagyobb terjedelemben, ill. több 
füzetben fogjuk megjelentetni.

A Várban folyó nagyszabású feltáró munkálatokkal kap
csolatban az 1. kerületi elöljáróság, különösen Boldogít Ágoston 
segédh. főigazgató, gondnok pártfogása révén Társulatunk a 
Várban, az egyik elöljárósági épületben (1., Szentháromság-tér 
8.) külön bejáratú egy szobából és folyosóból álló helyiséget ka
pott titkári hivatala számára. Ezt r e n d b e h o z a t t u k  s a nyár fo
lyamán ide szállítottuk a Földtani Intézetben levő társulati 
könyvtárt, irattárt, térképeket, fényképeket és a Társulatnak 
egyéb vagyonát alkotó tárgyait. Ez az első eset, hogy a Társu
lat saját helyiségében önállóan berendezkedhetett. A legszüksé
gesebb bútort részben a kerületi elöljáróságtól kaptuk, részben 
vettük, vagy pedig munkásainkkal készíttettük el. A Várban 
folyó üzemszerű munka azt is szükségessé tette, hogy a távbe
szélőt bevezessük.

Az irodában, a barlangban, a gyűjteményben és a barlang
pincékben folyó munka a következőképpen oszlott meg: Kadi ' 
Ottokár dr. ügyvezető elnök az irányítást, a pénzkiutalást, az el
lenőrzést, az állami és fővárosi hatóságokkal a személyi érintke
zést és az adminisztrációt végezte. Barbie Lajos gondnok és pénz
táros a barlangot gondozta, a pénztárt kezelte, a munkálatokat 
vezette, a munkásügyet ellátta, az építőanyagot beszerezte és 
résztvett a propagandában és a barlang-látogatók vezetésében. 
Avar Ferenc résztvett a barlangvezetésben, a gyűjtemény rende
zésében és a rajzok és térképek elkészítésében, Westvinkd Jó
zsef pedig főleg a barlangpincékben folyó munkákat vezette. 
Uadványi István, Szénássy Gyula és Accipiter Ottó élőmunkátok 
a barlangban és a gyűjteményben felmerülő villanyszerelést, kő
műves és asztalos-munkát végezték, a feltárások közben felszínre 
kerülő csontokat és régiségeket preparálták és a vezetésben is 
résztvettek.

Mikor a barlangot teljesen rendeztük és a gyűjteményt 
bizonyos mértékben felállítottuk, minden törekvésünk az volt, 
liogv megfelelő propagandával a nyilvánosság figyelmét ügyünk
re felhívjuk. Hogy ezt elérjük, barlang-gondnokunk az összes fő
városi iskoláknak, turistaegyesületeknek értesítést küldött. A na
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pisajtóban időnkint propagandatfikkeket helyeztünk el és kieszkö
zöltük, liogy egyes napilapok a barlangot és gyűjteményt a na
pi rendben a múzeumok rovatában naponta hirdessék. A Székes- 
fővárosi Közművelődési Ügyosztály hozzájárulásával Bercsik 
Sándor dr. M. A. V. felügyelő a Budapest Székesfővárosi Köz
lekedési R. T. vezérigazgatóságánál ügyünket pártfogolva, lehe
tővé tette, hogy barlangunkat kedvezményes áron több hónapon 
át autóbuszokon hirdessük.

Hálás köszönettel tartozunk Hlatky Endre dr. igazgatónak, 
aki lehetővé tette, hogy ü g y ü n k  négy ízben is a rádióban szere
pelhetett Az első rádióelőadást a várbeli barlangpineékről Ka- 
dié Ottokár dr. ügyv. elnökünk tartotta március 26-án. November 
3-án ugyancsak ügyvezető elnökünk és Turchányi István közre
működésével helyszíni közvetítés volt a barlangból. Decemberben 
Mesterházy Jenő dr. a „Mit n é z z ü n k  megkk című sorozatban szé
pen felépített propagandaelőadást tartott ugyancsak barlangunk
ról. Végül Drechsler Ottó érdekes németnyelv a propagandaelőa
dást tartott a rádióban a Várhegyi és Aggteleki barlangról.

Rádióelőadásain kívül ügyvezető elnökünk november 11.- 
én a Magyarhoni Földtani Társulatban népszerű előadást tartott 
a székesfővárosi barlangokról, november 27.-én pedig a Szent 
István Akadémia szakülésén beszámolt a várhegyi barlangpin
cék földtani viszonyairól. Ugyancsak ügyvezető elnökünk német
nyelvű propagandacikket irt a nagy elterjedésnek örvendő „Bu- 
dapester Rundschau**, újabban „Hungária*4 című, pompásan ki
állított propaganda-folyóiratban. Végül a Magyar Film-Iroda 
K. T. vezetősége filmfelvételeket készíttetett a barlangban a Vi- 
lághiradó számára.

Ennek a több irányban kifejtett propagandának köszön
hetjük azt, hogy barlangunkat a letűnt évben 8000 látogató ke
reste fel. A látogatók statisztikája a következő: Magyarország 
7,399, ebből Budapestre esik 6,878  ̂ a vidékre pedig 521 látogató; 
Ausztria 111, Anglia 86, Németország 79, Románia 40, Csehszlo
vákia 39, Olaszország 23, Hollandia 23, Lengyelország 21, Svájc 
20, Franciaország 19, Jugoszlávia 13, Dánia 8, Finnország 7, 
Törökország 6, Svédország 5, Norvégia 3, Írország 2, Lichten- 
stein 2, és Belgium 1. Eszerint Európából összesen 509 látogató 
kereste fel barlangunkat. Az Egyesült Államokból 58, Kanadá
ból 6 és Brazil iából 1, tehát Amerikából összesen 65 személy néz
te meg a barlangot. Havaiból 6, Japánból 5, Indiából 5, Kínából 
4, Jávából 1 és Perzsiából 1, Ázsiából tehát összesen 22, végül 
Afrikából 6 látogató kereste fel barlangunkat.

A befolyó belépődíjakból első sorban a vezetőket díjazzuk, 
a világítás költségét fedezzük, a gyűjteményt fejlesztjük, a bar
langot karbantartjuk, a jövedelem 20%-át pedig a „Barlangvilág** 
kiadására fordítjuk. Ilymódon végre eljutottunk ahhoz a régóta
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kívánt eszményi helyzethez, hogy barlangkutató törekvéseink 
költségének egy kis részét önmagunk, saját munkánk és lelkese
désünk eredményéből, barlangunk jövedelméből fedezzük.

Ezekben ismertettem Társulatunk 1936. évi működését és 
tisztelettel kérem annak szíves tudomásulvételét.

KISEBB CIKKEK.

A  B A K O N Y I B E N Á R D -B A R L A N G .

A B akony-hegység  nyuga ti  végén K is  Bakony nál, a H aláp-hegy  
h á ta  m ögött te rü l  el Dabos-fpuszta. Ez a fenyvesekkel boríto tt  vadre- 
gényes vidék fe lgyűrődö tt  do lom it- takarón  fekszik. I tt  valóságos kis 
karsztvidék fejlődött, melyen a karsz tosodás jelenségei m egfigyelhe
tők. Az egy ik  ilyen dolom ithegy o ldalában  fejlődött  kisebb üreg, a m e 
lyet b irtokosáról, vitéz Benárd  Á g o s t  dr. ny. m in iszter  Ür Önagymél- 
tósága nevéről a ján lom  elneveztetni, aki igen nagy  kedvelője a te rm é
szetnek.

A b a r lan g  N y irád  községtől egy ó ra  já r á s n y i r a ,  S üm egrő l é* T a 
polcáról három  ó rá n y i r a  közelíthető meg. Ezt az ü rege t k ivülrő l 
m ár többen lá t tá k  és régó ta  ism erik, de részben a babonás félelem, 
részben ped ig  a közönyösség nem v itte  őket a n n ak  közelebbi m egism e
résére. Egyesek a fa luban  Sobri J ó ska  bakonyi h a ra m ia  búvóhelyének, 
mások az ősember lakóhelyének ta r t já k .

A tu la jdonos szives m egh ívására  leu taztam  a barlanghoz, ahol 
kilenc napon á t  an n ak  fe l tá rásán  dolgoztam  és a következő eredm é
nyekhez ju to t tam . Hogy a b a r la n g  a történelem elő tti  em ber lakóhelye 
volt, a r ranézve  á sa tá sa im  so rán  egy karcos kőedény-töredék és több 
Kiás agyagodén} szolgál némi bizonyítékul. Mivel az ü reg  belső részei 
erősen bokormozottak, feltehető, hogy az em ber itt huzam osabb ideig 
lakott.

A b a r lan g  északi irányban , 317 m abs. m ag asság b an  fekszik, be
já r a tá t  h a ta lm a s  fa á rnyéko lja .  A kőzet, am elyben az iireg fejlődött, 
tr iász  dolomit. A kőzet felületén m egindul a m állás, a b e já ra t  m ellett 
és fölött álló két fa  gyökere i  szerteágaznak  a b a rlangban  és szétrepesz- 
tették annak  falait. E végbol az egyes já ra to k  fe l tá rá sá n á l  a robban
tás t  mellőzni kellett.

A barlang  ta la ja  hum usz és agyag-k itö ltés ,  ebből a fe l tá rá s  so
rán  kb. 1.4 m m élységig  fe lása ttam , m eghagyva  a jobb első fülke k i
töltését esetleges későbbi v izsgá la tok  cé ljára . In n en  kerü ltek  ki a n e 
vezett edény-töredékek és je lenkori  emlősök cson t-m aradványa i .

A b e já ra tb a n  kezdetben csak hasoncsúszva  lehetett  a b a r lan g b a  
ju tn i,  az á sa tá s  u tán  m á r  álló helyztben m ehetünk a n n ak  végéig. A 
főfolyosóban há rom  fülke látható , ezeknek valósz ínűleg  fo ly ta tá sa  
van, de a n n y ira  keskenyek, hogy beléjük ha to ln i lehetetlen. A b a r la n g
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v égé ír, b a lra  lépcsős j á r a t  vezet emeletes to rnácra ,  ahol jobbra  és bal
ra egy-egy folyósó látható. A baloldali folyósokhoz nehéz hozzáférni, 
de a  bedobott kő azt bizonyítja , hogy m eredeken lejtő, kanyargós  j á 
ra ta  van, amely visszavezet a barlang  főfolyosójához. A jobboldali 
folyosóban há rom  m éte rny ire  lehet e lőrehaladni, ahol azu tán  összeszű
kül. U g y a n i t t  v ízsz ivárgás  észlelhető. A ba r lan g  egyébként víznyelő 
tipusú, m elynek erózió bázisa valószínűleg a Tapolcai ba rlang  tava, 
vagy  pedig  a Balaton  szin tje  lehet. Egyes helyeken a lám pa  fényében

hófehér kőrózsák és fan 
tasz tikus  v irágalakok  
d íszítik  a  m ázsás szik
lafa lakat.  A k lim atikus 
v iszonyokat illetőleg 
v a jm i  keveset tudha t tam  
meg, mivel csak kilenc 
nap  állt  rendelkezésem
re. Az ez idő a la t t  vég
zett külső és belső m éré
seim eredm ényét g r a f i 
konban fog la ltam  össze.

A. közölt rövid ism er
tetésből látható , hogy a 
szóban levő Benárd-bar- 
lang  nem b ír  nagyobb 
jelentőséggel. Mégis, 
m in t  létező bakonyi 
szik laüreget, érdem es
nek ta lá l ta m  az orszá
gos ba rlang-ka tasz te r  
szem pontjából m egem lí
teni. Egyszersm ind  le
gyen szabad há lás  kö- 
S7önetet mondanom v i
téz Benő,rá Apóst  dr. Ö- 
n agym éltóságának  aki 
szíves volt nemcsak le
hetővé tenni az ú j b a r 
lang  tanulm ányozását,  
ha  nem m aga is időt szen- 

A B e n é rd -b a r la n g  b e já r a ta .  te lt a rra ,  hogy ezzel a
természeti jelenséggel 
behatóan foglalkozhas
sunk.

Szecsődy Gy. Jó zse f .



AZ ÜRÖMI EZÜSTHEGYI BARLANG.

Az ürömi Ezüsthegy keleti részén, a gerinccel párvonalasa  i 
húzódó művelés a la t t  álló kőfejtőben hárshegyi homokkövet 
fejtenek. A bányába  kb. G—8 m éte rny ire  bevágott löszmélyúto i á t  
.u th a tu n k  be. A fejtéstér  alján, m in tegy  350 m tengerszin t feletti m a
gasságban , b a r langü reg  nyílik a há rshegy i homokkőben: az EziÁsheyyi- 
ia r la n y . B e já ra tá t  a homokkő leszakadt tömbjei elszükítik. A barlang  
mennyezete hatalm as, 10r-al megközelítőleg D-felé dűlő há rshegy i ho- 
v okkőlap, a szivárgó víz csillogó c se r i je iv e l ,  cseppkőképződés nyom a
1 éikül. Az üreg a homokkőnek É?ÉK- DDNY-i i rá n y ú  litoklázisa  m en
tén a laku lt  ki, hossza kb. 12 ni, szelessége 6 m, m agassága  pedig 1.5—
2 m. Az üreg  fenekét sok leomlott homokkőtömb teszi já rh a ta t la n n á .  
Az omladék a be já ra tná l  a legnagyobb tömegű. A kis terem hátsó, 
északi végében nincs omladék. I t t  lá tha tjuk  a ba rlang  fa lának  kőzetét: 
a mennyezet homokkő-padja a la t t  agyagos, mállott briozoumos m árgá t  
találunk.

N yáron  a déli órákban  a Nap besugározza a be já rati  részt, s fel
melegíti a barlang  levegőjet. O t t já r ta m k o r  13 órakor 17‘'C levegő- és 
ll"C kőzethőinérsékletet m értem  a hátsó részben.

V ára tlan  a ba rlang  megjelenése ezen a helyen, hiszen sem a 
hárshegy i homokkő, sem pedig az agyagos m árga  nem hajlam os a 
karsztosodásra. Képződését a következőképen vélem m egm agyarázni.

Az Ezüsthegy gerincén repedezett hárshegy i homokkő van felszí
nen. A repedéseken, haladékokon a csapadékvíz leszivárog s eléri a 
m árg a  h a tá rá t .  A homokkövet keresztező hasadék természetesen a 
m árg á t  is á t já r ja ,  de a víz ezt m á r  nem tud ja  lefelé követni, mert a 
m árg a  agyagos inálladéka minden rést eltöm. A homokkőben leszi var- 
gó ta la jv íz  a felszín humuszából telítődött széndioxidával. A m árgá- 
hoz érkezve, természetesen m eg tám ad ja  azt, a meszet kioldja, s a két 
kőzet ha tárfe lü le tén  oldatban szállítja  el; lassan-lassan kis üreget old 
ki ilymódon s ebben felhalmozódik a briozoumos m á rg a  agyagos mál- 
ladéka. Az üregbővítés  f.olyamata a rán y ta lan u l  lassabban megy végbe 
itt, m in t a norm ális  karsz tbarlangokban. A hárshegyi homokkő-bolto 
zat a kőfejtő, lemélyítése m ia tt  veszítette  el egyensú lyát  s beomlott. 
Tí»y nyílt nu»g az eredetileg teljesen zárt üreg.1 A ba r lan g  hátsó, észa
ki része a m agas bányafa l  alá nyúlik, ezért itt nem omlott be a m e n y  
nyezet. Kerekes Józse f .

1 Fekete Zoltán  a Földtani Közlöny LXY. (1935.) kötetének 146. 
oldalán megemlékezik az üregről, keletkezését azonban tévesen m agya 
rázza, m ert az eocén m árg a  jelenléte e lkerülte  figyelmet.



BARLAGKUTATÓ EGYESÜLETEK KÖZLEMÉNYEI.

A Természetbarátok Turista-Egyesület Alpesi Csoportja 1937. -ja
nuári us 15-én V enkov its  Is tván  elnöklése a la t t  megbeszélést ta r to t t  a  
M agyar B ar langku ta tó  T á rsu la t  k iküldöttjeivel, ahol a Legény-bar
lang  kezelésére vonatkozólag a következő m egállapodás .jött létre.

A M agyar  Turis ta-Egyesü le t  m unkaterü le tü l  á tengedte  a  K las t
rom puszta  melletti Legény-barlango t a T. T. E. Alpesi C soportjának, 
mivel a nevezett Csoport ú jabban  kiváló  fe ltáró  sikereket é r t  el ebben 
a barlangban.

A T. T. E. barlangku ta tó  csoportja  lezárja  és kezelésbe veszi a 
Legény-barlangot. A zár egyik kulcsa  a k las trom pusz ta i  menedékház 
l an, a m ásik a ba rlangku ta tó  csoportnál lesz. A barlang  ezentúl csak^ 
is vezető kísérel ében tekinthető  meg, ak it  a Csoport ad ja  előzetes be 
jelentés esetében, az erre  \unatkozó  igénylést a  tú rá t  megelőző péntek 
este fél 8 — fél 10 között kell bejelenteni a Csoportnál (VII., Dob-utca 
90. — Telefon: J—316—20). Belépődíj 20 fillér.

A T. T. E. Alpesi Csoportja  rendes  tagul lépet be a M agyar  Bar- 
langkuta ló  T ársu la tba , ahol személyi érintkezésnél I enkov its  Is tván  
képviseli a Csoportot. Az Egyesüle t a T á rsu la t  szaktelügyelősége alá 
helyezi barlangku ta tó  m unkásságá t és havonkin t elszámol a bet oly t 
belépődíjakról. A T ársu la t  a Legény-barlangban  végzendő m unka  és 
kezelés felügyeletével Barbie Lajos  pénztárost és Schönv iszky  Lászl't 
t i tk á r t  bízta meg

V en ko v i ts  István.

A Magyar Barlangkutató Társulat Várhegyi Bizottsága ^937 fob- 
r u á r  4-én Kadic O ttokár  dr. elnöklése a la t t  ülést ta r to t t  a következő 
tárgysorozatta l.

Elnök  jelenti, hogy a V á rh e g y i  barlangban  az u jabb  feltáró  m un
kálatok befejezést nyertek. F e l tá rá s  alá kerü lt  a Szenthárom ság-u tca
3. és 11. sz. házak terjedelm es barlangpineéi, am elyeket egyszersmind 
v i l lanyv ilág ítássa l  is felszerelték. A ba rlang  nagyobb termeiben a 
v ilág ítá s t  fényszórókkal erősíte tték  meg, ezen kívül több kutat, légak
ná t  és fü lkét színesen k iv ilág íto tták . Végül a teljesen rendezett 9. 
te rm et számokkal lá t ták  el. A m unkála tok  1936 m árc ius  10.-től jú liu s  
?8-ig ta r to t ta k  és 2049.64 P  költségbe kerültek.

Elnök  jelenti, hogy a b a r lang tan i  gyű jtem ény  fejlesztése érdeké
ben újabban a következők történnek. Az eddig begyű jtö tt  fosszilis és 
récéim cson tanyagot leltározták. A begyű jtö tt  cserépedényeket kiegé
szítették és m eghatározták. A So lym ári  sziklaüregből régebben kike
rült barlangi oroszlán-mancsokból Hoberl V ik to r  p rep a rá to r  g ipszm á
solatot készített s ezek külön v itr inben  ki lettek á llítva. A két legne
vezetesebb barlangró l,  a Szeleta- és M ussolin i-barlangban régebben 
g y ű jtö t t  paleolitokról ugyancsak  Hnberl  p re p a rá to r  m ásola tokat készí
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tett s ezek külön v itr inekben  nyertek  elhelyezést. A Torbágy i szik
laüregben régebben g y ű j tö t t  jégkori emlősök csontm a rád  v á n y a i  szin
tén külön v i tr inbe  kerültek. Végül az egyik  v i tr inben  á ll í to t ták  ki a* 
hazai ba rlangokró l í r t  fontosabb közleményeinek kü lönlenyom ata it .  
E lnök  fe lha ta lm azás t  kér, hogy a folyó évben összegyűlő belépődíjak 
tisz ta  jövedelmét főleg a  gyű jtem ény  fejlesztésére haszná lhassa  fel.

Elnök  jelenti, hogy a ba r lang  rendezése u tán  a  vezetőség tel jós 
erővel {propagandához látott. E nnek  érdekében a következők tö r té n 
tek : Barbie Lajos  az összes székesfővárosi iskoláknak  és  t u r i s t a - e g y e 
sületeknek u jabb  nyom ta to t t  é rtes ítés t  küldött. Intézkedés történ t,  ho*y 
a r.apilapok nap irend jükben  a ba rlango t á llandóan  hirdessék. A P o l
gá rm este r i  Közművelődési Szakosztály hozzájá ru lásáva l és B ercsik  
Sándor  dr. mávi felügyelő p á r t fo g ása  révén sikerü lt  a  ba rlango t j u 
tányos á ron  több hónapon át az autóbuszokban h irdetni. E lnök a H un 
g a r ia  (Budapester R undschau) cím ű pom pásan  k iá llí to tt  p ropaganda  
fo lyó ira tban  ném et nyelven ism erte tte  a barlangot.  Novem ber 5-én 
Tu rch ú n y i  Is tvá n n a l  rádióközvetítés  volt a barlangból. Novem ber 11- 
én elnök a M agyarhon i  Föld tan i T á rsu la tb a n  népszerű e lőadást t a r 
to tt  a székesfővárosi ba rlangokró l;  ennek szövege a  Földtani É r te 
sítő-ben jelent meg. A vezetőség a cikkből 1000 különlenyom ato t ren 
delt s ezeket is p ropaganda  célokra használja . Novem ber 27-én elnök a 
Szent I s tv á n  A kadém ián szakelőadást ta r to t t  a budavári  b a r la n g p in 
cék fö ld tan i v iszonyairól. Ennek afc e lőadásnak  a szövege n y o m ta tá s 
ban fog m egjelenni. Drechsler Ottó  németnyelvű, M esterházy  Jenő  dr. 
p ed ig  a „Mit nézzünk meg“ cím ű sorozatban m ag y a rn y e lv ű  p ro p a g a n 
da-előadást ta r to t t  ba rlangunkró l.  Végül a M ag y ar  F ilm iroda  R. T. 
vezetősége film felvételeket készített a barlangban  a V ilágh íradó  szá
m ára.

Pacher Béla dr. tanácsjegyző kéri, hogy a „törökpince44 m egje
lölést ne haszná lják  a jövőben, m ivel ez a kifejezés nem  fedi a va ló 
ságot. S o m k u th y  Józse f  ny. honvédelmi m iniszter ja v a s la tá ra  a B i
zottság  elhatározza, hogy a b udavá r i  üregeket, mivel azok első sorban 
barlangok, de egyszersm ind pincék is, ezentúl „barlangp incék“-nek 
fogják nevezni.

M arkos Béla* igazgató  a ján l ja ,  hogy a B izottság  fo rd ítássá  több 
v ilágnyelv re  a  m agyarszövegű p lak á to k a t  és nyom asson ugyancsak  
több nyelven egészen rövid, egy-két fényképpel e llá to t t  röpcédulát. 
Ezeket azu tán  készséggel e l ju t ta t j a  hazai és külföldi idegenforgalm i 
helyekre.

Barbie Lajos  barlang-gondnok jelentést tesz a B izo ttságnak  1936. 
évi pénzforgalm áról és a b a r lan g  lá toga to ttságáró l .  E sze rin t  az évi 
bevétel 3,069.75 P., a k iadás  p e d ig  2,899.96 P  volt, a  készpénzm aradvány 
369.79 P. A látogatók szám a 801)0, ezek között szép számmal vannak  kép
viselve a külföldiek is. S a jn á la to s  dolog, hogy az ú rnap i  és szentist 
\ á n n a p i  körmenet a lka lm áva l  a rendőrség  e lzárta  a S zen thárom ság
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utcát, m iá lta l  a  ba rlango t  ez a lkalom m al aránylag: kevesen lá togatták . 
Pacher Béla  dr. tanácsjegyző  jav a so l ja :  a vezetőség keresse) meg* ebben 
az ügyben a kerületi rendőrséget.

Elnök  a já n la tá r a  a Bizottság* F ü zy  Rezső  műszaki főtanácsost, 
Lippner Káro ly  székesf. mérnököt, A v a r  Ferenc  t an á r je lö lte t  és West- 
v in k e l  Józse f  barlang-gondnokot tagul választotta .

Mottl Mária dr.
A Magyar Barlangkutató Társulat 1937 feb ruá r  16-án C holnoky  

Jenő  dr. elnöklésével vá la sz tm ány i  ülést  ta r to t t  a következő tá rg y so 
rozattal.

Bogsch László  dr. fő t i tk á r  jelenti, hogy G orjanovic-K ram berger  
K áro ly  dr. udvari,  tanácsos, egyetemi tanár ,  a T á rsu la t  tiszteleti t a g 
j a  é* Lenhossék M ihá ly  dr. egyetem i tan á r ,  a M agyarhon i Földtani 
T á r su la t  B a r la n g k u ta tó  Szakosztá lyának  egykori elnöke elhunyt. 
T tóbbinak temetésén ügyvezető elnök képviselte  a T ársu la to t .

Bogsch László  dr. fő t i tk á r  elő terjesztésére  a V á lasz tm ány  a  Bor - 
sod-Miskolci M úzeum ot  a lapító , a Term észetbará tok  T u r is ta -E g y .  sülé. 
A lpesi  Csoportját  pedig rendes tagul felveszi.

Elnök  e lőterjesztésére a V á lasz tm ány  m e g á l la p í t ja  a  küszöbön 
álló XI. rendes K özgyűlés napirend jé t .  A Közgyűlésnek első ízben való 
összehívásakor szakülés lesz, am elyen Gaál Is tvá n  dr. a Szeiim -barlang 
á sa tá sá ró l  és Kerekes  Jó zse f  a  zsombolyok keletkezéséről fog előadást 
ta r tan i .

Elnök  in d í tv án y á ra  a V á lasz tm ány  bizottságot küld ki, amely 
az a lapszabályok m ódosításá t fog ja  le tá rgya ln i  és ebben a tá rg y b an  
határozni. M ottl  M ária dr.

A Magyar Barlangkutató Társulat alapszabályainak  módositásd-  
ra bizottságot kü ldö tt  ki. E nnek  elnöke K adic  O ttokár  dr. ügyvezető 
elnök, jegyzője  M ottl  M ária dr ., tag ja i  pedig  Bogsch László  dr. fő ti t
kár, A tzé l  F r igyes  ellenőr, Boross A dám  dr. Jaskó  Sándor  dr. és K ié 
bert J. E lem ér  v á lasz tm ány i  tagok lettek. A Bizottság* 1937 feb ruá r  hó 
16-án ta r to t t  ülésén az elnök ja v a s la tá ra  az a lapszabá lyoknak  követ
kező m ódosításá t fogad ta  el:

1. Az utolsó 10 évben nagyobb szám ban elhunyt, kilépett és tö
rölt tagok a laposan csökkentették a T á rsu la t  tag lé tszám át, ennek kö
vetkeztében a V á lasz tm ány  létszám át is csökkenteni kell. A B izottság 
ngy határoz, hogy a t isz tika r  létszám ában törli az egyik  társelnöki és 
t i tk á r i  tisztséget, a vá lasz tm ány i  tagok szám át p e d ig  12-rc csökkenti.

2. Mióta a T á rsu la t  a m. kir. H onvédség szo lgálatába  állott, k i lá 
tá s  van a rra ,  hogy a T á rsu la tb a  honvédtisztek is tagu l belépnek. Ezért 
vitéz A g g h á z y  K a m ii  ezredes-igazgató, tiszteleti tag  ja v a s la tá ra  a Bi
zottság  a ka tona tisz tek  felvételére és k izá rá sá ra  vonatkozólag  a követ
kező sorok felvételét h a tá ro z ta  el: 1. tisztek fe l té te le  vá lasztás nél



kül, egyszerű jelentkezés a la p ján  történ jék , 2. k izárás  helyett a tiszt 
ügye  az illetékes parancsnoksághoz irány ítandó .

3. Az alapszabályok kim ondják , hogy a T á rsu la t  m úzeum ot nem 
létesít. Ezzel szemben a b u d av á r i  p incebarlangok fe l tá rá sá v a l  kapcso
la tban  a Székesfőváros módot n y ú j to t t  a  T á rsu la tn a k ,  hogy b a r la n g 
tani m úzeum ot felállítson. Ezért  szükségessé vált, hogy az e rre  vona t
kozó p a ra g ra fu s  ellenkező értelem ben m egváltoztassék.

4. A negyedik változást az a körü lm ény  tette  szükségessé, hogy 
több b a r lan g k u ta tássa l  foglalkozó egyesület a T á r su la t ta l  egvü ttm ű- 
ködést létesített. Ennek  az együ ttm űködésnek  a lap ja  a kölcsönös t á 
m ogatás. Ez az örvendetes tény szükségessé tette, hogy az a lapszabá
lyokba külön fejezet két p a ra g ra fu s sa l  vétessék fel.

M o ttl  M ária  dr.

A Magyar Barlangkutató Társu lat 1^37 feb ruá r  hó 26-án Kadic  
O ttokár  dr. elnöklése a la t t  szakütést  ta r to tt ,  am elyen  a következő két 
előadás hangzott  eL

1. Gaál I s tv á n  dr. vá lasz tm ányi tag  a Szelim -barlang-ban újab
ban végze tt  ásatások eredm ényeiről  szám olt be. Ezek lényegében nem 
v á ltoz ta t ják  a  ré teg tan i  képet. A rétegsor  a b a r lan g n ak  1936-ban k iá 
sott 'észén a következő: 1. Legfelül a lluv iá lis  hum usz takaró  tele cse
répedény-töredékkel és emberi csontokkal. 2. Ez a la t t  fekszik a felső 
lösz, kevés csontta l és P in u s  m on tana  -m aradványokka l  (Magdalénien.)
3. Következik az alsó löszréteg h ienacsontokkal és lombos fam arad  v á 
gyókkal (Szolüsztrén). 4. Ez a lá  települ a lösznek egy b a rn a  m ódosulata  
berkenyével. 5. Továbbá következik fo lyam i lerakódás P in u s  m ontana- 
val. 6. Legalul fekszik sá rg a  agyag, am elyet középen vég igfu tó  hum usz
csík kettéválaszt, lom bfa-m aradványokkal (Musztérien).

M ottl  M ária  dr. az előadáshoz hozzászólva úgy  gondolja , hogy a 
6. ku ltú rré tegben  ta lá l t  kőeszközök, a lom bfa-m aradványok  tan u lsá g a  
szerint, a m usztériennek  valam ely  régibb szintjébe tartozik . A 3. ré 
tegből felszínre kerü lt  Elewhas t ro g o n th e r i i  m ara d v án y o k  kissé fe ltű
nőek, mivel ez a faj inkább a  rég ibb  pleisztocénre jellemző. E lőadó eb
ből a rétegből lom bfa-m aradványokat említ, holott a szolüsztrén n á 
lunk a P in u s  m ontana-val  fo rdu l elő.

2. K erekes  Józse f  rendes ta g  a zsom bolyok  keletkezéséről  t a r to t t
előadást. Az előadás szövege e füzet 13—17 o ldala in  teljes egészében je 
lent meg. M ottl  M ária dr.

A Magyar Barlangkutató Társulat 1937 m árc ius  16-án t a r to t t a  
K adic  O ttokár  dr. elnöklése a la t t  X I .  rendes közgyűlését  a következő 
tárgyso roza tta l .

E lnök  m egny it ja  a közgyűlést és beszámol a m a g y a r  b a r la n g k u 
ta tá s  á llásáró l a le tűnt 1936. évben. A beszámoló szövege e füzet 1—7 
oldalán  jelen t m eg teljes terjedelemben.
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E lnök  üdvözli a Közgyűlésen megjelent egyesületek k ikü ldö tte 
it, nevezetesen a M agyarhon i Fö ld tan i  T á rsu la t  nevében m egjelent 
László Gábor dr. igazgató-geológust, a P an n ó n ia  T u r is ta -E gyesü le t  
B a r lan g k u ta tó  Szakosztály részéről Aizé l  Fr igyes  elnököt, a  Budapesti 
Egyetem i T u r is ta -E gyesü le t  nevében m egjelent K erekes  Józse f  elnök 
és a M ag y ar  T uris ta -E gyesü le t  képviseletében S c h ö n v is zky  Lászlót.

Bogsch László  dr. fő t i tk á r  felolvassa a  T á r s u la t  1930. évi műkö
déséről szóló t i tká r i  jelentését.A t i tk á r i  jelentés szövege teljes té r j  i- 
delmében e füzet 17—‘21 oldalán jelent meg.

Barbie Lajos  pénztáros je len tést tesz a T á rsu ia t-n a k  1936. évi 
pénzforgalm áról, mely szerin t  a bevétel 41,332.20 P., a k iadás  37,023.25 P. 
volt, a m aradék  eszerint 4,308.95 P .

A scher  Aritól a Számvizsgáló Bizottság elnöke je len tést tesz a 
tá r su la t i  pénztár v izsgálatáról. Mivel a  v izsgálat a pénzkezelést rend
ben ta lá lta ,  a Közgyűlés a pénztárosnak  m egad ja  a felm entvényt. E l
nök köszönetét mond a  B izo ttságnak  fá radságáért ,  a Közgyűlés pedig 
a Számvizsgáló B izottságba újból kiküldi Ascher A n ta l  műegyetemi 
tanácsost elnökül. Ma jer  Is tván  dr. geológust és N oszky  Jenő  dr. m ú
zeumi igazgató t tagokul.

Barbie Lajos  pénztáros e lőterjeszti az 1937. évi költségvetést, mely 
e lő re lá tható lag  35,072.95 P. pénzforga lm at fog kitenni.

E lnök  n ap irendre  tűzi az a lapszabályok m ódosításának  t á r g y a 
lását. A m ódosítást a m egváltozott viszonyok teszik szükségessé. Az 
erre  vonatkozó részleteket lásd e füzet 26—27 oldalán.

László Gábor dr. m in t a M agyarhoni Fö ld tan i T á rsu la t  képvise
lője örömének ad kifejezést, hogy a T á rsu la t  a  budavári  b a r la n g p in 
cék fe l tá rá sa  és rendezése révén oly nagyszabású  m unkásságo t fejt  ki 
s hogy a V árhegy i ba rlang  kezelése fo ly tán  biztos a lapok ra  s ikerü lt  
helyezni a  T á rsu la t  működését. M ottl  Mária dr.
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